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Vážení spoluobčané, 

hned v úvodu chci poděkovat naší re-
daktorce Lucii Andělové a grafikovi Tomá-
ši Rondzíkovi za skvělou práci při tvorbě 
obecního zpravodaje. Náš zpravodaj to-
tiž obstál v konkurenci 250 městských 
a obecních zpravodajů a v soutěži o nej-
lepší zpravodaj roku 2020 se umístil na 
výborném druhém místě. Lucie skvěle 
navázala na práci paní Borovičkové a toto 
ocenění je důkazem, že náš zpravodaj se 
v jejích rukou v konkurenci neztratí. Pro-
fesionální práce na grafice zpravodaje 
naše čísla oživila a zatraktivnila. Je zřejmé, 
že směr, kterým jsme se vydali s naším 
zpravodajem, je správný.

Vynikající výsledek také zaznamenaly 
naše nové obecní webové stránky, které 
se umístily v soutěži Zlatý erb 2020 na 
3. místě krajského kola soutěže v kate-
gorii nejlepší webové stránky obce. Tady 
patří poděkování tvůrci stránek panu 
Janu Volejníkovi a našemu místosta-
rostovi Ondřeji Procházkovi, který s ním 
při tvorbě stránek úzce spolupracoval.

Když jsem v tom děkování, nesmím 
zapomenout poděkovat našemu vedou-
címu údržby Karlu Markovi za práci, kte-
rou odvedl pro obec za více jak 17 let své-
ho působení v údržbě obce. Pan Marek si 
podal žádost o ukončení pracovního po-
měru a já mu přeji i za celý kolektiv obec-
ního úřadu pevné zdraví a hodně úspěchů 
v další etapě života. Novým vedoucím 
údržby je Zdeněk Mraček a tým údržby 
doplnil Jirka Skohoutil. Je dobře, že si oba 
pánové vzájemně takzvaně sedli a že prá-
ce na údržbě obce neztratily na kvalitě.

Po dlouhé době se nám rozvolnila 
covidová opatření a mohli jsme tak přiví-
tat naše nové občánky. Nebylo jich málo. 

Patnáct nových Zdechováků a Spytová-
ků přibylo mezi nás a mě moc těší, že 
naše obce mládnou. Přeji rodičům hodně 
zdraví, pohody a radosti. A dětem navíc 
přeji, aby navždy milovaly své táty a ma-
minky a aby šťastně vykročily do života, 
který je teprve čeká.

Můžeme také uspořádat Zdechovic-
ký festival, který proběhne, byť trochu 
v omezené míře, 7. srpna. Těšit se může-
te na kapely Crazy Dogs, Acoustic Band 
a pobavit nás přijede Vilda Čok se svojí ka-
pelou. Budeme tedy doufat, že doba nor-
mální - rozvolněná, nám vydrží už navždy. 

Závěrem mi dovolte popřát Vám 
všem klidné prázdniny, odpočinek na do-
volené a pohodové prožití léta snad bez 
dalších omezení. 

Radomír Stříška
starosta obce
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Milí Zdechováci, Spytováci, sousedé, 

tradiční řemeslo patří od pradávna 
k vesnici. Většinou se předávalo po ge-
nerace. Poctivá, kvalitní, ručně dělaná 
práce se jistě neobejde bez dřiny. Je ča-
sově i fyzicky náročnější než v průmyslo-
vé výrobě. Ale přináší uspokojení tomu, 
kdo ji vytváří, a užitek tomu, kdo ji po-
třebuje. A napojení na dlouhé generace 
předků může být i napojením na celou 
vesnici. Takovým řemeslným podnikem 
je i okrasná školka zahradnické rodiny 
Schuchových, která má ve Zdechovicích 
mnohaletou tradici.

„Zahradníci sice proměňují krajinu 
a stávají se pány stromů a květin, ale 
i rostliny nenápadně mění zahradníka na 
jinou bytost,“ popisuje ve své knize Co se 
děje se světem Václav Cílek. O tom, jaké 
zahrádky si lidé dnes tvoří a co z pohle-
du zahradníka postrádá naše krajina, je 
rozhovor s Tomášem Schuchem, nastu-
pujícím ředitelem okrasné školky ve Zde-
chovicích. Před pár měsíci zasáhla rodinu 
tragédie. Zakladatel okrasné školky, Ing. 
Pavel Schuch, náhle zemřel. Hlavní téma 
je vzpomínkou na laskavého člověka, 
který měl silný vztah k našim obcím.

Obecní Zpravodaj byl oceněn v ce-
lostátní soutěži a z toho máme velikou 
radost. Podrobněji o tom píšeme uvnitř 
tohoto čísla. Úkolem obecního Zpravo-
daje je v prvé řadě informování občanů. 
Je to způsob, jak se potkat a diskutovat 
nad tématy, která se dotýkají prostře-
dí, v němž žijeme. A nemusí to být jen 
v okruhu několika kilometrů čtverečních. 
Může přinášet témata, která jsou platná 
celospolečensky. Jeden z cílů je neuzavřít 
se do své nádoby a vidět i za hranice své 
zahrádky. 

Dovolte mi, abych znovu poděkova-
la panu starostovi Radomíru Stříškovi 
za důvěru, Tomáši Rondzíkovi za skvělé 
grafické zpracování. A veliké poděkování 
patří mému manželovi, Jakubu Andělovi, 
který dělá veškeré korektury a spolupo-
dílí se na tvorbě článků.

Již jsem o tom psala a zmíním se 
o tom znovu. Jste to všichni vy, sousedé, 
kteří svou obec vytváříte.

Přeji vám radostné čtení.

MgA. Lucie Andělová
redaktorka Zpravodaje
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1/ Rozpočtové opatření 2/2021   
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 2/2021 v předkláda-
ném znění. 

2/ Žádost o podporu Linky bezpečí, z.s.
Zastupitelstvo obce schvaluje finanč-
ní příspěvek ve výši Kč 5 000 na provoz 
Linky bezpečí s tím, že příštímu ZO bude 
předložen návrh rozpočtového opatření.

3/  Dopis VaK Pardubice – Zásobování 
požární vodou

ZO bere na vědomí upozornění VaK Par-
dubice, a.s. na skutečnost, že vodovodní 
síť může být využívána pouze jako jeden 
ze sekundárních zdrojů požární vody. 
VaK nesouhlasí s povolováním veřejných 
vodovodů a hydrantů jako požárních – 
umísťované hydranty na vodovodním 
potrubí slouží především pro provoz 
a údržbu vodovodní sítě. ZO pověřuje 
starostu obce zjistit a projednat mož-
nost primárního zdroje požární vody, tzn. 
mimo vodovod pro veřejnou potřebu.

4/  Žádost o odkup pozemku p.č. 
377/50 k.ú. Zdechovice

Usnesení č. 4 nebylo schváleno.

5/  Žádost o odkup pozemků p.č. 636 
a 128/2 k.ú. Zdechovice 

ZO souhlasí se zveřejněním záměru na 

prodej pozemků p.č. 636 a 128/2 k.ú. 
Zdechovice vč. studny za cenu 60 301 
Kč s tím, že poplatky za zpracování kupní 
smlouvy a vklad do KN uhradí kupující. 
ZO si uvědomuje, že pozemky prodává 
za cenu nižší, než je cena v místě a čase 
obvyklá. Důvodem je přínos uvedeného 
projektu pro obec, zejména zlepšení ži-
votního prostředí a zatraktivnění řeše-
ného území.
 
6/  Nájem části pozemku p.č. 620/1 k.ú. 

Zdechovice
ZO souhlasí s nájmem části pozemku p.č. 
620/1 k.ú. Zdechovice za cenu 1 000 Kč/
rok + DPH. ZO schvaluje nájemní smlou-
vu dle předloženého návrhu a ukládá 
starostovi tuto smlouvu uzavřít.

7/ Nájem zahrádek u hřiště 
a)  ZO schvaluje pacht zahrádky – dílu 

č. 14.
b)  ZO schvaluje změnu pachtu zahrádky 

– nově dílu č. 13.

8/  Cenové nabídky na výměnu střechy 
– objekt autoservisu

ZO souhlasí s výměnou střešní krytiny 
vč. příslušenství dle cenové nabídky za 
celkových 650 621 Kč a ukládá starosto-
vi práce zajistit. 

JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE
VÝPIS USNESENÍ Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE 
ZDECHOVICE Č. 2/ 2021, které se uskutečnilo v pondělí 26. 4. 2021 od 
17,30 hodin na nádvoří Obecního úřadu ve Zdechovicích čp. 5 
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9/  Veřejná zakázka na akci „Obnova 
místní komunikace Eliška - sídliště 
Ovčín“ 

Zastupitelstvo obce Zdechovice souhla-
sí s doporučením komise pro otevírání 
obálek, hodnocení a posouzení nabí-
dek. Zastupitelstvo schvaluje vítězného 
uchazeče ŽOČ stavby s.r.o. s nabídkovou 
cenou 4 183 027, 37 Kč bez DPH a po-
věřuje starostu obce k podpisu smlouvy 
o dílo pro akci „Obnova místní komuni-
kace Eliška – sídliště Ovčín“, na jejíž spo-
lufinancování byla podána žádost o pod-
poru z podprogramu MMR Podpora 
obnovy a rozvoje venkova, dotační titul 
117D8210A Podpora obnovy místních 
komunikací.

10/  Veřejná zakázka na akci „Rekon-
strukce rybníka Spytovický Zadní 
a historického náhonu na parc. 
č. 512“

Zastupitelstvo obce Zdechovice souhla-
sí s doporučením komise pro otevírání 
obálek, hodnocení a posouzení nabí-
dek. Zastupitelstvo schvaluje vítězného 
uchazeče Agrostav Pardubice a.s. s na-
bídkovou cenou 4 311 671, 68 Kč a po-
věřuje starostu obce k podpisu smlouvy 
o dílo pro akci „Rekonstrukce rybníka 
Spytovický Zadní a historického náhonu 
na parc. č. 512“, na jejíž spolufinancování 
byla podána žádost o podporu z progra-
mu MZe 129 390 Podpora opatření na 
drobných vodních tocích a malých vod-
ních nádržích – 2. etapa. K akci byl správ-
cem programu vydán souhlas se zadá-
ním akce a podmíněný příslib dotace a je 
vedena pod číslem 6093.

11/  Nabídka ČČK na zveřejnění rekla-
my v omalovánkách první pomoci  

Usnesení č. 11 nebylo schváleno.

12/  Informace o plánované výstavbě 
v lokalitě „Nad křížem“ 

ZO se seznámilo s informací starosty.
 
13/  Žádost o souhlas obce s výsadbou 

v parku 
ZO souhlasí s výsadbou ovocných stro-
mů v zámeckém parku na p.p.č. 81/29 
k.ú. Zdechovice, kterou zajistí spolek 
JEŠCI Zdechovice z.s.

14/  Žádost o kanalizační přípojku pro 
č.p. 3 Zdechovice 

ZO souhlasí se zřízením přípojky kanali-
zace pro č.p. 3 Zdechovice se zařazením 
akce do rozpočtu roku 2022. ZO ukládá 
starostovi zajistit projektovou doku-
mentaci.

Ve Zdechovicích, 26. 4. 2021.

Zapisovatelka: Kateřina Kočová
Ověřovatelé: Robert Forman, Lukáš Smolík

Starosta: Radomír Stříška
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VÝPIS USNESENÍ Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA Obce Zdechovice 
č. 3/2021, které se uskutečnilo v pondělí 14. 6. 2021 v 17,30 hodin, v areálu 
Obecního úřadu ve Zdechovicích čp. 5 

1/ Závěrečný účet obce za rok 2020
 Zastupitelstvo obce Zdechovice schvalu-
je celoroční hospodaření obce a závěreč-
ný účet obce za rok 2020, včetně zprávy 
o výsledku přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2020, a to bez výhrad včetně 
hospodaření a uzávěrek příspěvkových 
organizací.  

2/ Rozpočtové opatření 3/2021
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 3/2021 v předkláda-
ném znění.

3/  Prodej p.p.č. 636 a 128/2 k.ú. Zde-
chovice

ZO souhlasí s prodejem p.č. 128/2, za-
hrada o výměře 278 m2 a p.č. 636, ostat-
ní plocha, jiná plocha o výměře 106 m2 
vč. studny za cenu 60 301 Kč s tím, že 
poplatky za zpracování kupní smlouvy 
a vklad do KN uhradí kupující. ZO si uvě-
domuje, že pozemky prodává za cenu 
nižší, než je cena v místě a čase obvyklá. 
Důvodem je přínos uvedeného projektu 
pro obec, zejména zlepšení životního pro-
středí a zatraktivnění řešeného území. 

4/  Smlouva o zřízení věcného břemene 
p.p.č. 490/8 k.ú. Zdechovice

ZO schvaluje uzavření „Smlouvy o zří-
zení věcného břemene – služebnosti 
IV-12-2019308/VB3 Zdechovice, č.p. 
492/3, 4“ k zajištění práv strany Opráv-
něné (společnosti ČEZ Distribuce a.s. 
Děčín) související s provozem zařízení 
distribuční soustavy – zemní kabelové 

vedení uložené v chráničce na pozemku 
p.č. 490/8 v k.ú. a obci Zdechovice a sta-
rostovi ukládá tuto smlouvu podepsat.

5/ Přeložka STL plynovodu Spytovice
Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření 
smlouvy na akci „Přeložka STL plynovo-
du Spytovice“ s firmou Agrostav Pardu-
bice a.s.

6/  Darovací smlouva č. 7COM-B-
CZ/2021/44

ZO schvaluje uzavření darovací smlouvy 
č. 7COM-BCZ/2021/44 s firmou Sev.EC 
na úhradu vysoušecí skříně a synchron-
ních světelných kuželů na vyznačení mís-
ta nehody v celkové hodnotě 53 800 Kč 
pro JSDH Zdechovice.

7/  Smlouva o poskytnutí dotace č. 
OKŘ/21/71546

ZO schvaluje uzavření veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnutí individuální úče-
lové dotace na nový dopravní automobil 
pro jednotku sboru dobrovolných hasičů 
obce z rozpočtu Pardubického kraje ev.č. 
OKŘ/21/71546 do výše 2/3 skutečně 
poskytnuté investiční dotace MV – GŘ 
HZS ČR, maximálně však 300 000 Kč.

8/  Odkup pozemku p.č. 345/6 – orná 
půda o výměře 4121 m2

ZO souhlasí s odkoupením pozemku p.č. 
345/6 – orná půda za celkovou cenu 
1 574 200 Kč  a pověřuje starostu k pod-
pisu předložené smlouvy. Část pozemku 
bude využita pro stavební parcely v lo-
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kalitě Nad Křížem. ZO si je vědomo, že 
pozemky nakupuje za cenu vyšší, než je 
cena dle znaleckého posudku. ZO má zá-
jem na vytvoření nové lokality se staveb-
ními parcelami pro místní i nové občany.

9/  Změna odpisového plánu MŠ Zde-
chovice

ZO schvaluje změnu odpisového plánu 
Mateřské školy Zdechovice pro rok 2021.

10/ Poděkování ZŠ a PŠ Svítání
ZO se seznámilo s poděkováním ZŠ a PŠ 
Svítání za finanční příspěvek na rekon-
strukci školní budovy v Klášterní ulici.

11/  Žádost o pronájem sociálního zaří-
zení v čp. 96 Zdechovice

Zastupitelstvo obce souhlasí s proná-
jmem sociálního zařízení v čp. 96 pro 
obsluhu zmrzlinového stánku za cenu 
1 500 Kč/rok + DPH

12/  Žádost o parkování nákladních au-
tomobilů v zámeckém areálu 

ZO souhlasí se zveřejněním nájmu pozem-
ku v zámeckém areálu pro parkování ná-
kladních automobilů za cenu 50/den/auto 
+ DPH tím, že obec neodpovídá za případ-
né škody na zaparkovaných vozidlech.

13/  Smlouva o zřízení věcného břeme-
ne p.p.č. 542/5 a 555/3 k.ú. Zde-
chovice

ZO schvaluje uzavření „Smlouvy o zří-
zení věcného břemene – služebnos-
ti IV-12-2021052/VB/01, Zdechovice 
p.č. 555/11 - knn k zajištění práv strany 
Oprávněné (společnosti ČEZ Distribuce 
a.s. Děčín) související s provozem zaříze-
ní distribuční soustavy – kabelové vede-
ní nn, pojistkový pilíř a zemnící pásek na 

pozemku p.č. 542/5 a 555/3 v k.ú. a obci 
Zdechovice a starostovi ukládá tuto 
smlouvu podepsat.

14/ Stavební úpravy fara
ZO souhlasí s uzavřením smlouvy s fir-
mou STAVMIKA dle cenové nabídky 
z 21. 5. 2021.

15/ Cyklostezka Zdechovice - Spytovice 
ZO souhlasí s pokračováním projekto-
vých prací firmou PRODIN Pardubice a.s. 
a s uzavřením předložené smlouvy o dílo.

Ve Zdechovicích, 14. 6. 2021.

Zapisovatel: Štěpánka Kočová
Ověřovatelé: Valerie Vánišová, Kateřina Kočová

Starosta: Radomír Stříška

Foto Z. Rondzíková
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Robert Forman
Narodil jsem se v Pardubicích a letos mi 

bude 45 let. Jsem šťastně ženatý a se svou 
manželkou Hanou máme dvě děti, Roberta 
a Nikolu. Od dětství bydlím ve Spytovicích.  
Vystudoval jsem střední průmyslovou ško-
lu strojní v Chrudimi obor strojírenství. Po 
škole jsem ještě nastoupil na základní vo-
jenský výcvik. Poté jsem nastoupil do spo-
lečnosti Pavliš a Hartmann (český výrobce 
a prodejce požární techniky, pozn. red.) 
jako technik, kde pracuji doposud. Mezi mé 
největší koníčky patří sport. Ještě aktivně 
hraji fotbal za místní fotbalový klub.

Poprvé jsem vstupoval na kandidát-
ku na podporu dalších kandidátů a abych 
podpořil požadavky na zlepšení situace 
v obcích. Při posledních volbách jsem byl 
velice rád, že jsem byl zvolen do zastupi-
telstva obce. Toho si velice vážím. Mohu se 
tak podílet na záměrech rozvoje a úprav 
našich obcí. Ze začátku to nebylo lehké, ale 
díky komunikaci s ostatními spolupracov-
níky získávám zkušenosti.

Plánů na rozvoj obcí je hodně. Některé 
již byly zmiňovány v předešlých zpravoda-
jích. Já bych rád připomněl přání sportovně 
založených občanů zhotovit multifunkční 
sportovní hřiště, zejména ve Spytovicích. 
Areál, kde by se dal hrát volejbal, tenis, 
basketbal atd. Bohužel nejde vše najednou. 

Závěrem bych chtěl všem občanům 
popřát hodně zdraví a životních úspěchů. 
A našim obcím, aby se mohly dále rozví-
jet. ¾

PŘEDSTAVUJEME ZASTUPITELE

10
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HLASUJTE PRO NÁZEV NOVÉ SÍDELNÍ LOKALITY

Volná plocha na kraji Zdechovic napravo při silnici do Řečan 
nad Labem se připravuje k výstavbě nových rodinných domů. 
V minulém čísle Zpravodaje jsme vyzvali k účasti v anketě o po-
jmenování této lokality. Z příchozích návrhů obec vybrala tři. Níže 
je zveřejňujeme a vyzýváme veřejnost k hlasování o nejlepší ná-
zev sídliště..

Vaše návrhy posílejte emailem na adresu obec@zdechovice.cz, nebo vhoďte do 
schránky úřadu. ¾

JA

an
k e t a

?

u POD SKALKOU
u NAD PAZDERNOU
u SÍDLIŠTĚ ŘEČANSKÁ
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Pouť, bohoslužby, koncerty, a hlavně přátelská setkání. Takové jsou Dny lidí dobré 
vůle, cyrilometodějské oslavy, které se konají každoročně ve Velehradě, v nejvý-
znamnějším poutním místě České republiky. Již desátým rokem se při příležitos-
ti těchto státních svátků udělují ocenění v celostátní soutěži o nejlepší obecní či 
městský zpravodaj. Obce Zdechovice a Spytovice obstály ve velké konkurenci a náš 
Zpravodaj se umístil na krásném druhém místě.

Soutěže se účastnilo přes 250 
zpravodajů. Porota to podle Marie Šu-
lákové, místopředsedkyně hodnotící 
komise, neměla vůbec jednoduché: 
„Dlouho jsme jimi listovali a zvažovali, 
který z nich je skutečně ten top nejen 
po stránce grafické, ale také co do kva-
lity textů, pestrosti, a nakonec i cel-
kového dojmu.“ Během předávání cen 
také zaznělo, že jdou zpravodaje s do-
bou a leckterý by mohl konkurovat ko-
merčním tiskovým médiím. Na prvním 
místě obecních zpravodajů se umístila 
obec Babice nad Svitavou. Mezi měst-

OBECNÍ 
ZPRAVODAJ 
OCENĚN JAKO 

DRUHÝ 
NEJLEPŠÍ V ČR

Foto Tomáš Šulák
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skými zpravodaji zabodoval Jablonec 
nad Nisou.

„Soutěž má podpořit obce a města 
v aktivitě, kterou organizátoři považují 
za velmi důležitou zvláště v době jisté 
bulvarizace médií. Zpravodaje tak zů-
stávají věrny původnímu poslání tisku, 
tedy informování občanů,“ uvádí na svém 
webu společnost Civipolis o.p.s., která se 

zaměřuje na otevřenou komunikaci ve 
veřejném prostoru a je také jedním z vy-
hlašovatelů soutěže. 

Zajímavou disciplínou je soutěž o nej-
lepší rubriku, ve které byla také přihláše-
ná rubrika Zdechovického zpravodaje, 
Vyprávěj sousede. Prvenství ovšem zís-
kaly Bělohradské listy a jejich pravidelná 
rubrika Profese a řemesla v zrcadle času. 

Soutěž o nejlepší obecní či městský Zpravodaj vyhlašuje Civipolis 
o.p.s., Katedra politologie FF UP v Olomouci, UNIVES.EU, Sdružení 
místních samospráv ČR, Angelus Aureus o.p.s. a Středomoravská 
agentura rozvoje venkova. 
Zlatý Erb, soutěž o nejlepší webové stránky a elektronické služby měst 
a obcí zaštiťují Svaz měst a obcí ČR, Sdružení místních samospráv 
ČR a Asociace krajů ČR. Osobní záštitu nad Zlatým erbem převzal 
předseda Senátu Parlamentu ČR Miloš Vystrčil.

u
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Umíme to i na 
internetu

Pardubický kraj ocenil nejlep-
ší webové stránky a elektronické 
služby obcí. Na krajském úřadě 
proběhlo vyhlášení soutěže Zlatý 
erb za rok 2020. Slavnostní cere-
moniál, původně plánovaný na bře-
zen minulého roku, se musel kvůli 
koronavirovým opatřením přesu-
nout až na letošní rok. Zdechovi-
ce a Spytovice i tady zabodovaly 
a umístily se na třetí pozici.  Záro-
veň jsme si odvezli velice užitečnou 
věcnou cenu - ozvučovací repro-
duktor, který určitě využijeme na 
některé z obecních či spolkových 
akcí. ¾

red

Důležité informace (nejen) o životě v obci najdete 
na jejím webu: www.zdechovice.cz

14
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VÁŽENÍ SOUSEDÉ,
Obec vyzývá v zájmu obecního 
pořádku a spokojeného soužití 
k dodržování několika pravidel. 

Statistiky třídění odpadu jasně do-
kládají, že také občané našich obcí 
přijali recyklaci materiálu za základní 
princip moderního nakládání s odpady. 
Aby ale kontejnery zůstaly co nejdé-
le využitelné pro všechny, je třeba tím 
důsledněji dbát na sešlapání vyhoze-
ných materiálů na co nejmenší objem. 
Především, prosíme, sešlapávejte PET 
lahve a rozkládejte papírové krabice. 
Umožníte tak i svým sousedům vy-
užít kontejner na maximum.

V obci se s let-
ní vycházkovou 

sezónou stává, že 
majitelé psů neuklízí 

výkaly svých mazlíč-
ků. Prosíme všechny, 

aby v intravilánu obce po 
svých mazlíčcích uklízeli. Znečišťování 
obce může také pokutovat Policie.

V obci se velmi rychle stala oblíbenou 
prodejna zmrzliny u zámku. Jsme rádi, že 
si rychle získává zákazníky z celého oko-
lí. Novinka se ale teprve zabíhá a hledá 
ideální model fungování a otvírací dobu 
tak, aby byla k dispozici v nejžádanějších 
časech. Prosíme o schovívavost. Provo-
zovatelům se jistě brzy podaří ustálit na-
bídku tak, abychom byli všichni během 
letních měsíců spokojeni. ¾

JA

důsledněji dbát na sešlapání vyhoze-
ných materiálů na co nejmenší objem. 
Především, prosíme, sešlapávejte PET 
lahve a rozkládejte papírové krabice. 
Umožníte tak i svým sousedům vy-

V obci se s let-
ní vycházkovou 

sezónou stává, že 
majitelé psů neuklízí 

výkaly svých mazlíč-
ků. Prosíme všechny, 

foto Lucie Andělová

foto Jiřina Čapková
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Dvanáct 
generací 
zahradníků 
ve Zdechovicích

Komplikovaná uplynulá sezóna přinesla mnoho nečekaných překážek 
a také malých i větších tragédií. Následkem pandemie se ve složité si-
tuaci ocitla bohužel i jedna z tradičních firem sídlících ve Zdechovicích. 
Okrasná školka Schuch přišla o svého ředitele a především rodina, kte-
rá ji provozuje, o otce a manžela. Následující řádky jsou tak vzpomín-
kou na tohoto pracovitého a milého člověka, a také přáním jeho rodině 
a firmě, aby se podařilo na mnohaletou tradici navázat.

Historie a složitá přítomnost 
rodinné firmy Schuch

16



Jak dlouhou historii má rodina a její 
podnikání v obci?

Okrasnou školku ve Zdechovicích založil 
můj otec Pavel Schuch po revoluci v roce 
1991 za pomoci mého děda Josefa a 
babičky Aleny. K dispozici měli menší 
zahrádku po mém pradědečkovi. Co se 
nám podařilo vypátrat z matrik a jiných 
zdrojů, zakladatelem našeho rodu je 
František Schuch, který byl původně 

zámeckým zahradníkem v Heřmanově 
Městci v roce 1825. Letos je to 196 let, 
tedy dvanáct generací zahradníků.

Jak začíná tvůj ,,zahradníkův“ den?

Můj zahradníkův den začíná dobrým 
teplým kafem a předpovědí počasí. Poté 
si přečtu sms zprávy od všech, co ne-
můžou přijít do práce, a na základě toho 
začnu plánovat den.

Mrzí mě trend malých stavebních pozemků

Na co přesně se vaše zahradnictví 
specializuje, co vše nabízí?

Naše zahradnictví založené v letošním 
roce, tedy maloobchod, nabízí sorti-
ment našich výpěstků, dále nakupova-
né ovocné keře a stromy, zeleninovou 
sadbu, trvalky, bylinky, hnojiva, sub-
stráty a ostatní běžné zahradnické 

potřeby. Co se týče okrasných školek, 
tedy velkoobchodu, tam máme vlastní 
produkci roubovaných jehličin, buků, u

Zahradníkův den 
začíná teplým kafem 
a předpovědí počasí.

Pan Ing. Pavel Schuch se narodil 22. 
června 1958 ve Velkém Meziříčí. Po 
roce 1989 se rozhodl ve Zdechovicích 
obnovit dávnou živnost svých předků, 
kteří tu žili. Založil okrasnou školku, 
která dnes patří mezi největší firmy 
v okolí. Z malé zahrádky podnik roz-
šířil postupně na 18 hektarů, o které 
pečuje 15 zaměstnanců. Poslední půl 
rok je součástí také zahradnictví. Za-
kladatele dnešní firmy a také její ak-
tuální směřování představuje v roz-
hovoru jeho syn Tomáš, který nyní 
práci přebírá.

Schuchovi, rodinný archív

17
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Táta byl skvělý férový 
chlap se srdcem na 
pravém místě.

p. Pavel Schuch se ženou Zitou (2013)
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Kormidlo převzala nejmladší 
generace zahradníků, syn 
Tomáš s přítelkyní Petrou
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dubů, okrasných třešní, magnolií a 
ostatních roubovaných dřevin. Též se 
zabýváme řízkováním okrasných dřevin 
a prodejem vzrostlých okrasných dřevin 
z volné půdy.

Jak se změnil vzhled a skladba sou-
časných zahrádek po dobu existence 
vašeho zahradnictví? Sledujete nějaký 
vývoj módy v zahrádkaření?

Toto téma mě tak trochu straší, jelikož 
přebírám firmu za nechtěných podmí-
nek a budu muset čelit poptávce trhu. 
A dávat pohotové odpovědi, což není 
v případě velkoobchodu vůbec jednodu-
ché, navíc ještě s nedostatkem potřeb-
ných zkušeností, které měl otec. Dnes 
se nacházíme v kontroverzním období, 
kdy jedna strana tvrdí, že je zapotřebí 
vysazovat více stromů kvůli potlačení 
globálního oteplování, skleníkového 
efektu, CO2 a podobně (zachování biodi-
verzity, udržení vody v krajině, zamezení 

vodní eroze, větrné eroze atp.), zatímco 
té druhé to stále nedochází a buduje 
a buduje nová sídla. V nich pro efektivní 
prodej a zároveň svůj zisk vytváří co nej-
menší stavební plochy o rozloze pár set 
metrů čtverečních, kde si noví majitelé 
vysází nanejvýš pár rybízů. Trendem už 
bohužel nejsou velké zahrady, které by 
svým majitelům postačily svou po-
hostinností celoročně. I navzdory této 
„komerci“ si lidé stále raději vyprodukují 
svou domácí zeleninu, bylinky na balko-
ně, či v prostorách svých skromných za-
hrad. Pokud se mám vyjádřit k současné 
skladbě zahrádek, tak si myslím, že se 
v posledních letech těší většímu zájmu 
trvalky a zakrslé formy jedlých dřevin či 
bylin, vhodných do nádob.

Trendem dneška jsou i zahrady na 
střechách, zelené střechy. Už jste ně-
jaké dělali? Co se na ně dá umístit?

Ano, střešní zahrady také spadají do na-

Foto: Petra Šmídová
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šeho portfolia. Dělali jsme malé střešní 
zahrady i větší o rozloze několika tisíc 
metrů čtverečných. Střešní zahrady jsou 
opravdu jedním z fenoménů dnešních 
zahrad. Z mého pohledu je to výzva, 
ozelenit střešní plochy, které kromě 
krytin lidských obydlí nemají jiný účel.

Jak je na tom krajina v okolí Zdechovic 
a Spytovic z pohledu zahradníka, co 
bys vylepšil?

Záleží, na kterou krajinu se ptáš? Myslím, 
že každému se při této otázce vybaví 
hned elektrárna, skládka, lom a ostatní 
její nevzhledné segmenty. Jako zahradní-
kovi mi v krajině kupříkladu chybí obnova 
alejí, které do české krajiny z historic-
kého hlediska patří, mokřady a častější 
remízky na rozlehlých polích. Postrádám 
tu bližší vazbu obyvatel ke krajině, viz 
udržitelné hospodaření. Důležité je připo-
menout průchodnost krajinou.

Jak postavit zahrádku, aby nevyschla 
a neumřela v dlouhých vedrech, nebo 
naopak nebyla vyplavená v návalových 
deštích?

To je téma na bakalářskou, ne-li 
diplomovou práci. Začal bych a záro-
veň skončil s tím, že zahradu si člověk 

Foto rodinný archív

Foto: Petra Šmídová

u
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vytváří pro radost a pro pobyt v ní 
s ohledem na její udržitelnost. Je to 
běh na dlouhou trať, během kterého 
je nutné respektovat stanovištní 
podmínky a vhodný výběr sor-
timentu rostlin. Doufejme, že tu 
s námi slunce i voda budou nadále, 
protože bez nich to zkrátka nepůjde.

Dělat čest předkům

Jaký měl tvůj otec vztah ke Zde-
chovicím? Co tu měl rád?

Můj otec měl Zdechovice již od 
útlého věku rád. Kdo by neměl, že? 
Jezdíval sem za babičkou a dědou, 
prožíval zde dětská léta a podobně. 
Postupem času se do Zdechovic 
vrátil jako dospělý muž, ovšem za 
jiným účelem, a to vytvořit živnost, 
kterou by živil svou rodinu a své 
zaměstnance. To se mu podaři-
lo. S živností pochopitelně přišly 
starosti a mrzutosti. Nevzpomínám 
si, že by otec ve Zdechovicích něco 
nebo někoho neměl rád, bral lidi 
i věci takové, jaké jsou.

Jaká místa měl v okolí obce nejra-
ději?

Táta často vzpomínal na dětská léta 
u dědečka a babičky ve Zdechovicích, 
chytání ryb a koupání v rybnících, hle-
dání hub v místních lesích a poznávání 
pitoreskní krajiny Zdechovicka.

Čistě osobní vzpomínka, jaký byl, co 
ho charakterizovalo?

Táta byl skvělý férový chlap se srdcem 
na pravém místě.

u

Foto T. Rondzík
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Co máš rád na Zdechovicích ty?  
Jaká místa patří k tvým oblíbeným?

Já mám Zdechovice a jejich okolí rád, což 
vlastně reflektuje i fakt, že bychom zde 

s přítelkyní Petrou rádi zůstali bydlet. 
Uvidíme, kam nás cesty boží zavedou, 
v každém případě budu vždy dělat, co 
bude v mých silách, abych dělal čest 
svým předkům. ¾

JA/red

Foto T. Rondzík 23
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PAN JOSEF SCHUCH, DOBRÝ ČLOVĚK
V rodinné historii byl občas označo-

ván jako Josef Schuch III. (dědeček Ing. 
Pavla Schucha, pozn. red.). S manželkou 
Marií byl po dlouhá léta zahradníkem ve 
Zdechovicích. Čím byl výjímečný? Hlavně 

svým talentem, pracovitostí a houžev-
natostí. Kromě toho, že byl schopným 
zahradníkem (ve vytápěných sklenících 
ve Zdechovicích spálil 300 q koksu roč-
ně a už začátkem března – na MDŽ, měl 

květiny k řezu), byl 
výborným houslistou, 
ale také fotografem. 
Tehdy se ještě fotilo na 
skleněné desky. V jeho 
případě to byly desky 
formátu 6×9 cm. Díky 
souhlasu rodiny mů-
žeme dnes publikovat 
jeho snímky. Pro mě 
osobně název profese 
„zahradník“ a jméno 
Schuch (šuch) napros-
to a zcela splývaly.

Trochu biografie. 
Pan Josef Schuch se 
narodil 9. 2. 1907 ve 
Zdechovicích. Jeho 
otec byl Josef Schuch 
zahradník a maminka 
Marie, rozená Van-
čurová ze Zdechovic 
z hospody čp. 5 (dnes 
obecní úřad). Obecnou 
školu vychodil ve Zde-
chovicích, měšťan-
skou pak v Týnci nad 
Labem. Tam se také 
naučil hrát na housle. 

Sousede, vyprávěj!

u
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foto archiv rodiny Schuchových
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Marie a Josef Schuchovi

foto archiv rodiny Schuchových
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Když mu bylo 9 let, zemřel mu otec. Po 
ukončení školy toužil být elektrikářem, 
ale protože všichni předkové i prapřed-
kové byli zahradníci, musel se jít také 
učit zahradníkem. Vyučil se v zámecké 
zahradě u svého příbuzného v Cholti-
cích. Po vyučení mu strýc vyjednal praxi 
ve školkách v Jezeří – v Ervěnicích, kde 
pracoval dva roky a kde se také slušně 
naučil německy. Po návratu domů založil 
ovocnou školku. Ve svých 26 letech se 
oženil s Marií Herodesovou, dcerou cha-
lupníka Jindřicha Herodese ze Svobodné 
Vsi. V roce 1933 se jim narodil syn Josef. 
Postupně s manželkou budovali svoje 
zahradnictví až do roku 1956, kdy museli 
předat zahradu, rostliny i zařízení ná-
rodnímu výboru. Ve své někdejší zahra-
dě pracoval za pár korun jako vedoucí. 

Jeho zdravotní stav se horšil, zrušili mu 
živnost a přišla okupace. To už nemohl 
dále snášet. Zemřel 7. 9. 1968. Byl také 
výborným vesnickým muzikantem, hrál 
na housle a cello. V mládí byl zaníceným 
divadelním ochotníkem i milovníkem 
dobrého jídla. Byl, jak jsem již uvedl, ná-
ruživým fotografem a díky tomu Vám 
jeho snímky můžeme přiblížit dobu, v níž 
žil. On i jeho manželka jsou pochováni 
v rodinné hrobce na hřbitově ve Zdecho-
vicích. ¾

S úctou vzpomínal
Ing. Robert Chutic

Autorizováno s p. Ing. Josefem Schuchem, Csc.

Byl náruživým fotografem 
a díky tomu Vám můžeme 
jeho snímky přiblížit dobu, 
v níž žil.

Pošta ve Zdechovicích, r. 1938, foto Josef Schuch
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Foto Michal Rambousek
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OTÁZKY PRO VELITELE HASIČŮ, MICHALA 
RAMBOUSKA
Česko má za sebou vlnu bouřek 
a řádění přírodních živlů. Jaké druhy 
zásahů v takové situaci hasiči nejčas-
těji podnikají?

Při těchto přírodních kalamitách jednot-
ka nejvíc vyjíždí k technickým zásahům, 
mezi které patří často odstraňování 
spadlých stromů. Například na komu-
nikaci, vedení vysokého napětí nebo 
domy. Dále vyjíždíme k čerpání zato-
pených prostor jako jsou sklepy, domy, 
podchody nebo různé jiné technické 
prostory.

Při jaké nejvážnější přírodní katastrofě 
zdechovické jednotky pomáhaly?

Asi náš největší zásah při přírodních po-
hromách byl v roce 2013 na Litoměřic-
ku, obec Chodouny-Lounky při velkých 
záplavách. Zasahovali jsme zde několik 
dní a naše pomoc byla velmi vítaná 
a ceněná. Některé domy byly zaplaveny 
až do druhého patra a bylo zde mnoho 

práce. Do dnešních dnů jsou nám lidé 
z této obce velmi vděční a jsme srdečně 
zváni na každou obcí pořádanou akci 
anebo i soukromě. 

Jaký druh výbavy v těchto situacích 
potřebujete? Jak dobře jste v tomto 
směru vybavení?

Nejvíc používáme motorové pily, roz-
brušovačky a také různé druhy čerpadel 
a tlakových myček. Vybavení jednotky je 
na velmi dobré úrovni. Pil máme v tento 
okamžik šest kusů různých druhů. 
Speciální s tvrdokovem, jednoruční atd. 
Škála čerpadel je též velká. Podle určení 
použití máme cca pět elektrických a šest 
motorových na různé druhy čerpání. 
Dále plno různých prostředků jako jsou 
plničky povodňových pytlů, ucpávko-
vé vaky, člun, záchranářské vybavení, 
lezecké a mnoho dalších technických 
prostředků. ¾

red



Zprávy ze školy
ŠKOLNÍ ROK 2020-21
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Při slavnostním zahájení školního 
roku 2020-21 jsme dětem přáli, „aby 
mohly chodit do školy“. Netušili jsme, jak 
velké a nedostižné přání to bude. Letošní 
školní rok byl velmi netradiční, distanč-
ní výuku jsme si vyzkoušeli již v roce 
předchozím, ale ve velkém nastala až 
letos. Ač jde o výuku velmi náročnou pro 
všechny zúčastněné - děti, rodiče i uči-
tele - úspěšně jsme zvládli projít učivem 
celého školního roku. Jak hodnotit tuto 
etapu? Distanční výuka přinesla vyš-
ší nároky na zodpovědnost za vlastní 
práci, naučila děti větší samostatnos-
ti i práci na počítači. Škola musela přijít 
s jinými formami výuky. Nejen s pravi-

delným režimem každodenního rozvrhu, 
ale i s novými projekty, kterými dávala 
možnost setkávání při vlastivědném pu-
tování, čtenářského rozvoje, sportovních 
a výtvarných výzev. Světlo světa spatřily 
projekty Kočárovka tour s třiceti etapa-
mi, Literární seriál, ve kterém se každý 
den dostávala zájemcům do rukou jedna 
kapitola s otázkami (celkem připraveno 
236 kapitol z devíti knih), Hajánek s au-
dio a video pohádkami na dobrou noc. 
Hudební pozdravy našich přátel měly 
za úkol udržovat dobrou náladu a chuť 
si zazpívat. Sportovní projekty Olym-
pionikem z domova udržovaly všechny 
zájemce v pohybu. Ač se většina našich u
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žáků do projektů zapojila, nic nemoh-
lo překonat nadšení, se kterým se děti 
vracely zpět do školních lavic. Distanční 
výuka přinesla i nový rozměr spolupráce 
rodičů se školou. Děkujeme za otevřená 
srdce, upřímnost, důvěru, ochotu pomá-
hat a ocenit práci ve všech ročnících.

Víme, že nový školní rok 2021-2022 
může opět přinést vyučování z domova. 
Věříme však, že většinu roku budeme 
mít možnost trávit v přímém kontak-
tu s žáky a uskutečnit plánované. Škola 

bude mít rekordní počet žáků, bude zce-
la vyčerpaná kapacita školy. Těší nás, že 
to bude rok spojený s třicátým výročím 
znovuotevření školy. To si připomeneme 
celoročním projektem Našich 30 a Gala-
večerem. ¾

Mgr. Jan Mazal, ředitel školy
(redakčně kráceno)

Život školy můžete sledovat na jejím webu:  
www.skolazdechovice.cz

Foto k tématu: archív Školy Zdechovice30
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Distanční výuka dopadla i na nejmenší 
Období distanční výuky bylo pro nás 

všechny velmi náročné. Touto cestou 
bych chtěla velmi poděkovat všem na-
šim rodičům za skvělou spolupráci a in-
tenzivní komunikaci, kterou s námi ně-
kteří udržovali. Bylo to pro nás nesmírně 
důležité, protože nikdo z nás vlastně ne-
věděl, jak má „správná“ distanční výuka 
vypadat. Ze všech sil jsme se snažili plnit 
to, co bychom s dětmi dělali ve školce, 
ale naše práce není o zadávání a plnění 
úkolů. Nejhezčí věcí na naší práci je kon-
takt s dětmi. Když ve školce mají děti 
vypracovat nějaký úkol, je to především 
o povídání, poznávání. Děti samy dáva-
jí podněty a rozvíjí práci směrem, který 
je zrovna zajímá 
a o tom to celé je. 

Distanční výuka 
probíhala tak, že 
jsme si vždy urči-
li jedno téma, od 
kterého se odví-
jely úkoly pro děti. 
Komunikace pro-
bíhala přes email 
a v mezičase nám 
rodiče posílali fot-
ky dětí přes skupi-
nu na WhatsAppu. 
Před koncem dis-
tanční výuky jsme 
požádali rodiče, 
zda by nám mohli 

napsat „hodnocení“, abychom si společ-
ně udělali obrázek o tom, v čem se děti 
během pobytu doma zlepšily a naopak 
na čem je potřeba ještě zapracovat.

Myslím si, že můžeme toto obdo-
bí považovat za úspěšně zvládnuté, ale 
přeci jen jsme všichni raději, že už je vše 
zase tak, jak má být. Každé ráno se tě-
šíme, až se s dětmi uvidíme, zahrajeme 
si hry, něco si vyrobíme nebo zazpívá-
me. O tom má školka být, pracovní listy 
a úkoly během hlavní činnosti celý pro-
ces pouze doplňují. ¾

Iva Frýdová, učitelka MŠ

Zprávy ze školky

Foto Iva Frýdová
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Jaro ve školce…

Foto Iva Frýdová32



Distanční výuka se dotkla i Mateřské školy
Foto Martina Mynářová

Foto Adriena Kutílková Foto Ladislav Oliva

Foto Michala Suchánková
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Kovbojský klub  
pokračuje  
beze změn  
ve výboru

Výroční členská schůze se vinou koro-
navirových opatření konala až v sobotu 15. 
května v Společenském centru ve Spytovi-
cích. Pandemie zapříčinila také to, že jsme 
nemohli pozvat žádné hosty, s výjimkou sta-
rosty obce Radomíra Stříšky. Výbor klubu byl 
zvolen opět ve stejném složení – šerif Milan 
Potměšil, pomocník šerifa Petr Kalina a ban-
kéř Míla Mušák Mucha. Schůze pokračovala 
bohatou a přátelskou diskusí.

34
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Na Katovci 
bylo horko, 
ale příjemně

V sobotu 19. června pořádal Kov-
bojský klub již 34. ročník Kovbojského 
dne, což je přátelské setkání s našimi 
kamarády na Katovci. Po loňském dešti-
vém ročníku nám tentokrát počasí přálo. 
Možná až moc. Na obloze nebyl ani mrá-
ček a sluníčko rozpálilo vzduch hodně 
přes 30 stupňů. Až jsme byli příjemně 
překvapeni, že se nás v takovém vedru 
sešlo více než čtyřicet. Vysoké teploty 
nás dokonce ani neodradily od tradičních 
soutěží, které ale záměrně nebyly fyzic-

ky moc náročné. Jako každoročně někteří 
z nás na Katovci i přespali. Noc byla tro-
pická, takže nocleh byl velmi příjemný. 
A ráno jsme společnými silami všechno 
uklidili, odvozili a už se těšíme na příští 
Kovbojský den s číslem 35. ¾

Milan Potměšil, šerif Kovbojského klubu
(redakčně kráceno)

Foto: archiv Kovbojského klubu Spytovice 35
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• Pan Jaroslav Horák 
oslavil 75 let. 
Celý život prožil ve Spytovicích. Pracoval 
jako technik v Agře Přelouč.  
Se svoji ženou vychovali syna Jana. 

Více než 80 let oslavili naši spoluobčané:

• Krupičková Zdeňka 89 let • Volná Jiřina 81 let
• Volná Ludmila 87 let  • Benda Václav 84 let
• Platonova Renargina 88 let • Semjonova Maria 84 let
• Jelínková Emilie 84 let • Svobodová Květoslava 87 let

Za Zdechovice Lída Hloušková a Jarmila Chalupníková, 
za Spytovice Vlasta Formanová a Eva Obrgriesrová

Pan Emil Kadlec 
oslavil v dubnu 75 let.
Baví ho práce na zahradě, stará se o domácí 
zvířátka, rád chodí s manželkou a pejskem na 
procházky do zámeckého parku.

Významná jubilea 
našich spoluobčanů

manželé Bendovi
oslavili krásných 60 let společného 
života 29. 4. 2021. Oba jsou stále v plné 
síle. Do dalších let jim přejeme hlavně 
zdraví a pohodu v kruhu své rodiny.

• Tamara a Josef Merunkovi
oslavili 21. 5. 2020 diamantovou 
svatbu - 60 let společného života.
Omlouváme se a dodatečně až letos 
gratulujeme. Přejeme hlavně hodně 
zdraví a spokojenosti. 

.
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Pych na ZdechovickuPych na Zdechovicku
PŘÍBĚH Z DĚJIN ZDECHOVIC A SPYTOVIC
Díl druhý

Slovem „pych“ máme obvykle na mysli úmyslné způsobení hospodářských škod, 
většinou ve svůj vlastní prospěch. Rozeznáváme pych lesní, polní, vodní; předmě-
tem pychu se stávají zvěř, plodiny či ryby. V minulém díle jsme psali o sporu míst-
ních pánů Petra ze Sekyřic a Štěpána Anděla z Ronovce o popravu jistého Jakuba 
Topiče v letech 1500-1504. Spor skončil popravou.

Kde byl Jakub Topič sťat a kde žil jeho kat? 

Na obě dvě otázky, pokud budeme 
věřit pomístním názvům a pověstem, 
můžeme odpovědět. S popravami je 
spjatý vrch Katovec mezi Spytovicemi 
a Zdechovicemi. Kámen tu má červenou 
barvu, prý je zbarven krví zde popravo-
vaných, a tedy i Jakuba Topiče. Podle po-
věstí tu byl sťat i myslivec, vrah těhotné 
milenky, která mu bránila ve štěstí, tedy 
sňatku s jinou, bohatou nevěstou. Kolem 
Katovce obcházejí údajně i duchové zde 
pohřbívaných sektářů (ariánů či adami-
tů). Místo alespoň podle pověstí děsupl-
né.

Někdy se uvádí, že kat žil přímo na 
Katovci. Nad Zdechovicemi, směrem na 
Obří postele, se ale také nachází mysliv-
na zvaná Katovna. I zde měl údajně dříve 
žít kat. Jaroslav Skokan, kronikář Zde-
chovicka, ke Katovně poznamenal: „Byla 
zakoupena velkostatkem roku 1901 
a zbourána. Postavena tam hájovna.“
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Tyto připomínky katovského řemes-
la ve Zdechovicích jsou v rámci celého 
Přeloučska vcelku výjimečné. Do zmí-

něné kategorie tu patří snad už jen nízký 
popravčí vrch s monumentálním křížem 
nad Cholticemi.

Pytlácké drobnosti
V pozoruhodném spisu Jaroslava Sko-

kana Zdechovice-Telčice narazíme na řadu 
zajímavých poznámek i k našemu hlavní-
mu tématu „pychu“. Poslechněme si něko-
lik příhod z 1. poloviny 19. století.

Dne 28. ledna roku 1825 byl dopaden 
telčický baráčník Matěj Urban na čekané s 
puškou u Labe. Chtěl si upytlačit zajíce. Do-
stal dvacet ran holí.

Dne 30. května roku 1826 byl přisti-
žen Josef Rambousek z čp. 23 při vodním 
pychu. U horního rybníka si všiml u břehu 
kaprů, uřízl si prut z olše, jednoho kapra 

prutem praštil, omráčil a zmocnil se ho. 
Josef Rambousek byl odsouzen k osmi 
dnům veřejných prací a deseti ranám holí.

Dne 29. října roku 1828 byli odsouze-
ni Jan Salaba, Jan Suchánek, Václav Ram-
bousek a Josef Němeček za kladení ok na 
bažanty. Každý z nich dostal tři dny vězení 
a deset ran holí. Osmačtyřicetiletý Václav 
Rambousek strávil o chlebu a vodě osm 
dní ve vězení už v předchozím roce za to, 
že ve vinopalně pohaněl písaře Josefa Her-
tana. To byl ten, co roku 1826 udal Josefa 
Rambouska.
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Pomník adjunkta Mildeho

Mezi pytláky a myslivci panovala 
značná nevraživost a ta často vyústila až 
v násilný čin. I v současnosti se vyprávějí 
příběhy hororového ražení, o myslivcích 
přivázaných k mraveništím a až na kost 
ohlodávaných mravenci apod. Dodnes si 
pamatuji, jak mi je děda vyprávěl. Na Zde-
chovicku nacházíme připomínku události 
tohoto ražení nedaleko Morašic. V srpnu 
roku 2018 tu byl opraven památníček 
adjunkta Mildeho. Jedná se o připomínku 
hned dvou životních tragédií.

U pomníčku je uveden následující 
text: „Stalo se 5. července roku 1874, 
že zastřelen byl pytlákem adjunkt Vladi-
mír Milde ve věku 26 let. Za tuto úklad-
nou vraždu soud kutnohorský odsoudil 
k smrti provazem jistého Nohejla, dom-

káře ze Zdechovic. Císař ale domkáři 
udělil milost z trestu smrti, a tak byl od-
souzen k 20 letům těžkého žaláře. Dom-
kář Nohejl však vždy tvrdil, že je nevinen. 
Po třinácti letech žaláře byl omilostněn, 
jelikož vyšlo najevo, že adjunkta Mildeho 
zastřelil jistý Procházka z Morašic, který 
za vraždu nebyl nikdy odsouzen, jelikož 
pravda byla vyjevena svědkem až po 
jeho úmrtí.“

Katovec, Katovna či památník ad-
junkta Vladimíra Mildeho, lesy v okolí 
Obřích postelí jsou příkladem krásných 
míst v okolí Zdechovic. Zaslouží si být 
navštěvována a jejich příběhy si zaslouží 
být znovu vyprávěny. ¾

Martin Štěpánek

Foto T. Rondzík
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Kam za kulturou a zábavou v nejbližší době

24. 7. Bla-Me (31. ročník)

30. 7.  Letní kino v parku 
- Ženská pomsta (21:00)

6. 8.  Divadlo v Penzionu T 
(připravujeme)

7. 8.  Zdechovický 
(mini)Festival
-  Crazy Dogs, Vilda 

Čok se skupinou 
ByPass, Acoustic 
Band

28. 8.  Rozloučení 
s prázdninami


